
وطن امروز  شماره 1682 فرهنگ و هنر 13چهارشنبه 4 شهریور 1394

محمدرسول الله )ص(

گزارشی از تولید فیلم
یکی از مهم ترین بخش ها در ساخت فیلم های 
تاریخ��ی، بخش طراحی و س��اخت اس��باب و 
ملزومات زندگی است. فیلم محمد رسول الله)ص( 
از این نظر در س��ینمای ایران بی نظیر اس��ت. تا 
قب��ل از فیلم مجی��د مجیدی، دکوره��ا و لوازم 
صحنه، معمولا برای س��ریال های تاریخی مهیا 
می شد اما فیلم محمد رس��ول الله)ص( نیازمند 
ساخت و س��از تازه و وس��یعی بود، به گونه ای که 
برای آماده سازی آن 7 کارگاه بزرگ شکل گرفت 
تا لوازم ضروری س��اخته ش��ود، اگرچه به گفته  
س��ازندگان ایتالیایی دکوره��ا و تجهیزات، ایران 
جای خوبی برای ساخت فیلم های تاریخی است، 
چون کشوری تمام  صنعتی نیست و صنایع دستی 
و دست سازهای س��نتی را به راحتی می توان در 
گوشه و کنار پیدا کرد.  در این فیلم هم بسیاری 
از وس��ایل م��ورد نیاز اعم از م��واد اولیه، ظروف، 
دستباف ها، پارچه ها و تزئینات سنتی و قدیمی، 
با سفر به ش��هرها و روستاهای تاریخی، انتخاب 
و خریداری ش��د اما به هر حال نیاز به س��اخت 
لوازم، عوامل را متقاعد کرد که باید چند کارگاه از 
جمله کارگاه نجاری، کارگاه عمومی ساخت لوازم، 
کارگاه خیاطی، کارگاه بت سازی، کارگاه رنگ و 
پتین��ه و کهن��ه کاری، کارگاه محصولات چوبی 

خاص و کارگاه مدل سازی ساخته شود. 

ه��ر کدام از این کارگاه ها بخش��ی از تولید را 
برعهده گرفتند؛ مثلا کارگاه عمومی ساخت لوازم، 
وظیفه  ساخت وسایل فلزی و همچنین تزئینات 
صندوق ها، کتاب ها، تومارها و... را برعهده داشت 
یا کارگاه مدل س��ازی، مس��ؤول ساخت ظروف 
به روش قالب ریزی با فایبرگلاس بود. وس��ایلی 
مثل گلدان، ظروف تزئینی فلزی، لوازم کلیس��ا 
و گل میخ ه��ا در این واحد تولید ش��د. بیش از 4 
هزار قطعه لوازم صحنه شامل وسایل خانه، لوازم 
سفر و تجارت، وسایل تزئینی، تجهیزات جنگی، 
وسایل خرید و فروش و لوازم بازار در این کارگاه ها 
ساخته شد، آن هم در شرایطی که مسؤولیت این 
کارگاه ها عمدتا با ایرانی ها بود و تنها یک ایتالیایی، 
در بخش کارگاه رنگ، پتینه کاری و کهنه کاری، 
در ای��ن بخش فعال بود. هم��ه  این افراد زیرنظر 
فرانک��و فوماگالی، طراح ایتالیای��ی لوازم صحنه 
فعالیت می کردند. فوماگالی در ش��روع کار، ابتدا 
تع��دادی طرح مدادی اولی�ه از هر وس��یله تهیه 
می کرد و آنه��ا را با مدیر طراحی و کارگردان در 
میان می گذاشت. بعد از قطعی شدن طرح اولیه 
هر وس��یله، بنا ب��ه روش تولید آن، یک نقش��ه 
دقیق برایش آماده می شد و به دست سازندگان 
می رس��ید.  درباره وسایل پارچه ای، تنها طرح یا 
تصویر انتخاب ش��ده از منابع کافی بود اما درباره 
لوازم فلزی و چوبی مثل روش��نایی ها و قفسه ها، 
کمدها، ارابه ها، تخت ها و... نقش��ه تهیه می شد 
س��پس از هر کدام ی��ک نمونه و بع��د از تایید 
کارگردان و مدیر طراحی، از آن به تعداد مورد نیاز 
ساخته می شد.  فوماگالی معتقد است در این فیلم 
در مرحله پیش تولید، زمان کافی صرف شد و آنها 
توانستند یک مدل سه بعدی دیجیتال از وسیله 
مورد نظرشان را بسازند و درباره آن مشورت کنند 
تا به نتیجه دلخواه برس��ند. او می گوید حالا که 
به نتیجه  کار نگاه می کند محمد رسول الله)ص( 
را بهترین فیلم تاریخی خودش می داند، اگرچه 
میراث اصلی اش را به دست آوردن آرشیو مفصلی 
از تصاویر و اطلاعات تاریخی مربوط به اس��باب 
و وس��ایل زندگی صدر اسلام، آش��نایی عوامل 
س��ینمای ایران ب��ا روش کار و اس��تانداردهای 
سینمای جهان و انتقال دانش و تجربیات ایشان 
به یکدیگر، رس��یدن به یک روش جدید ساخت 
مجسمه و ظروف به صورت مستقیم از پلاستوفوم 
با سرعت و کیفیت مطلوب، تولید و حفظ حجم 
بالای��ی از ل��وازم صحنه برای اس��تفاده در دیگر 
فیلم ه��ای تاریخی و آماده س��ازی و تجهیز یک 
سایت کارگاهی دائمی برای ساخت لوازم صحنه 

می داند؛ میراثی که برای سینمای ایران می ماند.

روایت استورارو از فیلم »محمد رسول الله)ص(«
 جلوه گاه نور

ویتوریو اس��تورارو، فیلمبردار سرش��ناس 
فیلم »محمد رسول الله)ص(« درباره چگونگی 
بصری کردن زندگی پیامبر اس��لام س��خن 
گفت. به گزارش سایت رسمی فیلم »محمد 
رسول الله)ص(«، سرشناس ترین عضو خارجی 
گروه س��ازنده  فیلم »محمد رسول الله)ص(« 
درب��اره  اینکه چطور به پ��روژه  فیلم »محمد 
رس��ول  الله)ص(« اضافه شد، می گوید: »چند 
سال قبل به این فکر افتادم که هیچ شناختی 
از اسلام ندارم و هرگز قرآن را نخوانده ام، حال 
آنکه تورات و انجیل و عقاید کنفوس��یوس را 
خوانده ام. تا به حال در سینما بسیار اندک به 
دین اس��لام پرداخته شده و شاید الان زمانی 
است که این دین الهی باید بیشتر خود را به 
جهان نشان دهد. به هر حال، مشغول مطالعه 
کتابی درباره پیامبر اس��لام شدم و تقریبا در 
انتهای کتاب ب��ودم که مجید مجیدی آماده 
ساخت فیلم محمد)ص( می شد. در واقع این 
انرژی مرا جذب کرد، چرا که من پیش از آن 
مایل بودم درباره اس��لام بدانم و این اشتیاق 
باع��ث ای��ن ارتباط ش��د«. بعد از پیش��نهاد 
مجیدی و س��فر اس��تورارو به ای��ران آنها به 
مش��هد و دیگر شهرهای مقدس ایران رفته و 
استورارو با نحوه  عبادت مسلمانان و معماری 
اس��لامی و هنرهای تجس��می اسلامی مانند 
نقاش��ی و نگارگری و کارهای عرفانی محمود 
فرش��چیان و... آشنا شده و براین اساس زبان 
بصری ویژه ای را برای این فیلم طراحی کرده 
اس��ت. اس��تورارو در این باره عنوان می کند: 
در وهله  اول به نظرم رس��ید باید سفر بصری 
ویژه ای برای پیامبر طراحی ش��ود. فکر کردم 
چگون��ه می توان معنویت را بص��ری کرد؟ با 
خودم گفتم پیامبر اس��لام)ص( قرار است با 
نور تصویر ش��ود و جهان حقیق��ی اطراف او، 
این ش��انس را به من می دهد تا قدم به قدم 
س��فر او را به صورت نمادین به تصویر بکشم. 
به این فکر کردم که چطور باید این لحظه را 

تصویرس��ازی کنم؟ با تماس با مرکزی در رم 
که با اس��تفاده از کامپیوتر می تواند موقعیت 
س��تارگان را در هر زمان نشان دهد، متوجه 
ش��دم در زمان تولد پیامبر، براستی ستارگان 
در آسمان موقعیتی نورانی داشتند. در زمان 
تولد حضرت مس��یح)ع( نیز همین موقعیت 
نورانی در آسمان وجود داشته است. ارتباط و 
اجتماع ستارگان، بیانگر یک انرژی بسیار زیاد 
است که منعکس می شود و خبر از رویدادی 

ویژه می دهد. 
وی در ای��ن ب��اره افزود: ت��لاش کردم با 
اس��تفاده از ترکیب نور موجود در نقاشی ها و 
تصاویر تمدن های کهن آس��یایی، به بهترین 
نتیجه برس��یم. در این روش، ترکیب عناصر 
و اب��زار فیزیک��ی و بیان احساس��ی از طریق 
نور و رنگ به کار گرفته ش��د و تلاش شد از 
طریق ترکیب فناوری و طبیعت گرایی بتوان 
ش��رایط تاریخی مورد نظر را با استفاده از نور 
طبیعی و ش��دت نور روز متناسب با شرایط 
جغرافیایی و آب  و هوایی شبه جزیره عربستان 
و هماهنگ با منابع روشنایی آن دوران مانند 
مشعل و شمع ایجاد کرد. دیدگاه بصری غالب 
اثر، بیش��تر براساس نگرش معنوی فیلمنامه 
به ش��خصیت و دوران حضرت محمد)ص( و 
ادراک من از نمادشناسی و روانشناسی نورها 
و رنگ ها به وجود آمده تا شرایط تاریخی. من 
معتقدم در س��ینما تمام احساسات به وسیله 
نور قابل بیان می شوند و ما به وسیله احساس 
بیش از دیدن قابلیت درک داریم. وی یادآور 
می ش��ود در این فیلم تمام تلاش��ش را کرده 
است با نور، حرف بزند و عظمت پیامبر اسلام 
را به تمام مردم جهان نش��ان بدهد. عظمتی 
ک��ه س��تارگان آس��مان هم به آن ش��هادت 

داده اند. 

محمدرسول الله )ص(

ایفای نقش حضرت ابوطالب)ع( مسؤولیت بسیار 
سنگینی بود، چرا که 1/5 میلیارد مسلمان در جهان 
ارادت خاصی به این عزی��زان دارند و من تمام تلاش 
خود را کردم و از خود صاحب این نقش درخواس��ت 
کمک کردم تا بتوانم نقشی باورپذیر را ایفا کنم. قطعا 
حضور بازیگران ایرانی به روحانی شدن کار کمک کرده 
اس��ت و مدیریت و تصمیم درست آقای مجیدی در 
انتخاب گروه ایرانی برای حضور در نقش های مختلف 
این فیلم به درستی صورت گرفت، به دلیل اینکه فیلم 
»محمد رسول الله)ص(« متفاوت از دیگر آثار سینمایی 
است و اعتقاد قلبی ما برای اجرای نقش ها مهم خواهد 
بود. ما این شخصیت های گرامی را با پوست و استخوان 
خود درک کردیم و به خوبی می شناسیم، برای همین 
هم از جان مایه گذاشتیم. در گذشته بازیگران مطرحی 
مانند آنتونی کوئین در اینگونه نقش ها بازی کردند اما 
به قول آقای مجیدی این بازیگران به دلیل آشنایی و 
ارادت ما به شخصیت های واقعی دینی آنقدر مورد توجه 
قرار گرفتند، اگرنه شاید برای کشورهای دیگر چندان 
باورپذیر نباشد که یک آمریکایی نقش مسلمانی را بازی 
کند. بحث من کیفیت بازی امثال آنتونی کوئین نیست 
بلکه دلیل پذیرش آن شخصیت برای مردم بوده که به 
دلیل تعلق خاطر با مردان برجسته دینی شکل گرفته 
است.  در فیلم »محمد رسول الله)ص(« همه کاراکترها 
تلاش خود را کردند تا ارادت خود را به شخصیت های 
بزرگ��ی که بازی می کنند با تمام وجود ابراز کنند و با 
جان و دل و با ایمانی قلبی این نقش ها را بازی کردند. 
این فیلم بس��یار بزرگ بود و لازم بود که برای لحظه 
لحظ��ه رفتارها و بازی ها دقت لازم انجام ش��ود. ما از 
قبل با آقای مجیدی طی جلساتی به گفت وگو درباره 
چگونگی اجرا پرداختی��م و طی تمرینات به کلیاتی 
از نقش رس��یدیم و تمام تلاش خود را کردیم که در 
لحظه های ضبط بتوانیم بهترین شکل اجرا را داشته 
باش��یم.  مدیریت آقای مجیدی باعث ش��د ارتباط و 
هماهنگی میان عوامل فنی خارجی با بچه های دیگر 
گروه به وجود بیاید و خیلی مهم اس��ت که این همه 
 آدم از ملیت ه��ای مختلف طی م��دت زمانی طولانی 
� 1/5 سال � بدون هیچ گونه حاشیه ای کار را به پیش 
ببرند. این اتفاق مهمی است و به نظرم تنها لطفی است 
که خود حضرت محمد)ص( داش��ته اند که باعث شد 
در ای��ن مدت هیچ دلخوری بی��ن گروه پیش نیاید و 
م��ا در آرامش کامل حت��ی در روزهایی که در حدود 
3 تا 4 هزار سیاهی لشکر داشتیم، به خوبی کار کنیم.  
تا به حال بازخوردهای خوبی از چند اکران خصوصی 
فیلم ش��اهد بوده ایم و هرکس��ی که دیده است، نوید 

این را داده که مورد توجه گس��ترده مخاطبان جهانی 
قرار بگیرد. امی��دوارم با توجه به تلاش گروه، اتفاقات 
خوبی در داخل و در ابعاد بین المللی برای فیلم »محمد 
رس��ول الله)ص(« بیفتد. ما هر چه در توان داش��تیم 
براس��اس وظیفه ای که به عهده مان بود انجام دادیم و 

امیدوارم اتفاقات خوبی در آینده برای فیلم بیفتد.

در فیلم باش��کوه »محمد رس��ول الله)ص(« 
در نقش ابولهب و نیز دس��تیار کارگردان حضور 
داش��تم. قرعه به شکلی رقم خورد که من نقش 
منفور و ملعون ابولهب را بازی کنم و از این نظر 
س��ختی های خاص خود را داش��ت، چرا که باید 
نقشی را برعهده می گرفتم که در تاریخ اسلام و 
نزد مسلمین لعن شده است. اینها مسیر را برای 
بازیگر س��خت خواهد کرد و ب��ه دنبال این بودم 
که چگونه رفتار کنم تا مخاطب از همان ابتدا با 
همه ظرفیت های نقش همراهی کند. برای همین 
با کمک آقای مجیدی س��عی کردم نقش منفی 
متفاوتی نسبت به آثار پیش��ین تاریخی داشته 
باش��م. ما تلاش خود را کردیم و به نظرم آنچه را 
که کارگردان از این نقش می خواست انجام دادم 
و در نهایت نظر نهایی را مخاطب با تماشای فیلم 
خواه��د داد. ما در این کار مجموعه تمریناتی را 
برای سوارکاری، شمشیرزنی و موارد اجرای نقش 
گذراندیم تا هر چه بیشتر به شخصیت ها نزدیک 
ش��ویم و جدا از مهارت های آمادگی جس��مانی، 
مشاوره های مذهبی درباره شناسنامه کاراکترها 
ص��ورت گرفت تا از پیش��ینه تاریخی کاراکترها 
اطلاع حاصل شود. همه تلاش گروه برای رسیدن 
به اثری ارزنده برای مردم بوده و امیدواریم حاصل 

کار رضایتبخش بوده باشد.

م��ا باید  ب��ه دنب��ال وارد ک��ردن امکانات به 
سینما باش��یم و از تولید فیلم هایی چون »محمد 

رس��ول الله)ص(« حمایت کنیم. این فیلم نش��ان 
داد که ما می توانیم به دنب��ال پروژه های بزرگ و 
جهانی باش��یم و همه باید به جای مقابله با تولید 
فیلم های عظیم سعی کنند خودشان را بالا بکشند 
و زمینه س��از فیلم های بزرگی برای سینمای ملی 
ایران باش��ند. به طور حتم ای��ن فیلم می تواند به 
باورمن��دی و ارتقای فکری و فنی س��ینمای ملی 
ما در س��طح بین المللی کمک کند. اگر فیلمساز 
ما به این عقیده برس��د که مثلا من هم می توانم 
مانند مجیدی س��ازنده آثار بزرگی باش��م، همین 
می تواند راهی به سمت ارتقای سینمای ما باشد. 
متاسفانه برخی ها فقط انتقاد می کنند و خودشان 
نمی توانن��د کاری انجام دهند. وقتی در این پروژه 
می بینیم که س��ینماگر بزرگی مانند استورارو به 
عن��وان تصویربردار حضور می یابد و در مقابل یک 
فیلمس��از ایرانی مانند مجیدی چنان مطیع است 
و مبهوت ایده های کارگردان ایرانی ما می ش��ود، 
نشان دهنده باور درس��تی است که طی کرده ایم. 
از این طریق من هم احس��اس غرور پیدا می کنم 
وقتی مجیدی به اس��تورارو می گوید به نظرم ریل 
را آن شکلی بگذاریم، بهتر است و او با وجودی که 
دوب��اره باید ای��ن کار را انجام دهد حرف مجیدی 
را تایید کرده و می گوید چقدر ایده بهتری اس��ت. 
پس وقت��ی همین مجی��دی بازی م��ن را تایید 
می کن��د، من هم به خودم باور پیدا می کنم و این 
مساله در همه بازیگران اتفاق می افتد. ما به دنبال 
مقابله با هیچ فیلم��ی نبودیم و اصلا این اثر قابل 
مقایس��ه با هیچ فیلم دیگری نیست، چرا که این 
فیل��م به جای عقل، با دل ها ارتباط برقرار می کند 
و با احس��اس و اعتقادات آدم سر و کار دارد. فیلم 
»محمد رسول الله)ص(« اصلا واکنشی در برابر آثار 
دیگران نیس��ت و به دنبال نمایش مهر و رحمت 
پیامبر است و عطر و جایگاه خود را دارد. به نظرم 
این فیلم برای همه کس��انی که آن را با دل ش��ان 
ببینند، تاثیرگذار خواهد بود و این شامل خارجی ها 

و غیرمسلمان ها هم می شود.

افتخار دارم نقش حمزه سیدالشهدا را در فیلم 
ارزش��مند »محمد رس��ول الله)ص(« به عهده دارم 
و بعد از اینکه م��ورد پذیرش گروه کارگردانی قرار 
گرفتم، بسیار خوش��حال شدم. البته ایفای درست 
این نقش دلهره هایی را هم داش��ته است. در واقع 
نق��ش حم��زه از 2 جنبه روحی و فیزیکی بس��یار 

برجسته بود و من به لحاظ ایفای نقش درست این 
شخصیت تاریخی، تلاش بسیار زیادی را انجام دادم 
تا بتوانم در هر دو جنبه موفق باش��م. مشاوره های 
زیادی برای این کار به کمک دوس��تان انجام شد و 
با خواندن کتاب های تاریخ اسلام درباره آن دوران و 
بویژه شخصیت حمزه سیدالشهدا به اطلاعات خوبی 
دس��ت پیدا کردم و بخش هایی را هم از چگونگی 
اجرای آنتونی کوئین در فیلم »الرساله« بهره گرفتم. 
البته بازی مان��دگار آنتونی کوئین از جهاتی کار را 
س��خت می کرد چون مورد مقایسه قرار می گرفتم 
و به نظرم این مقایس��ه درست نیست، چرا که در 
آن فیلم ش��خصیت حمزه محوری ب��ود و فرصت 
بیش��تری برای بروز داش��ت ام��ا در فیلم »محمد 
رسول الله)ص(« کارگردان بیشتر به دنبال نمایش 
روحانیت پیامبر گرامی اسلام بوده است. به هر حال 
م��ن همه تلاش خود را چه به لحاظ فیزیکی و چه 
مطالعاتی انجام دادم تا بتوانم وظیفه خطیری را که 

به عهده ام گذاشتند به خوبی انجام دهم.

برای بازی در نق��ش آمنه مدتی را با بچه های 
پرورش��گاه گذراندم و خودم را ب��رای ایفای نقش 
خاصی ک��ه در فیلم »محمد رس��ول الله)ص(« به 
عهده داشتم، آماده کردم. حس خاصی که برای این 
نقش و بازی در این فیلم گرانقدر داشتم مساله ای 
نیس��ت که به راحتی بتوان بازگو ک��رد و در واقع 
خلوتی ش��خصی و احساسی است که در لحظه به 
آدم دست می دهد البته من در حین بازی کاملا در 
قالب نقش قرار می گیرم و به آن کارم فکر می کنم و 
چندان تحت تاثیر اتفاقات بعدی نیستم. بعد از پایان 
کار و در زمان پخش آثارم ابتدا بیش��تر متمرکز بر 
شکل بازی خودم می شوم و در واقع خیلی تکنیکال 
نگاه می کنم اما بحث احساس��ات خاصی که برای 
این فیلم خواهد بود نه تنها برای من بلکه برای همه 
ایرانی ها و مس��لمانان وجود خواهد داش��ت. برای 
من کم پیش آمده که برای نقش��ی گریه کنم، اما 
برای این فیلم صورت گرفته اس��ت و به طور حتم 
ایفای نقش حضرت آمنه در شکل و سرنوشت بازی 
من تاثیر گذاش��ته و خواهد گذاشت. در واقع نگاه 
من به بازیگری بعد از این فیلم بش��دت جدی تر و 
مطمئن تر خواه��د بود. تک تک لحظاتی را که در 
فیلم »محمد رس��ول الله )ص(« بازی کردم، حس 
خ��وب و خاصی بود و امیدوارم ب��ازی ام در این اثر 

مورد توجه و رضایت مردم قرار گیرد. 

 مهدی پاکدل 
در نقش ابوطالب

ارادت خالصانه 
برای ایفای 
نقش

 محمد عسگری 
در نقش ابولهب

 رسیدن 
به ظرفیت های 
نقش

حمیدرضا تاج دولتی 
در نقش حمزه

دلهره رسیدن 
به حقیقت

 مینا ساداتی 
در نقش آمنه

حسی غیرقابل 
توصیف

علیرضا شجاع نوری 
در نقش عبدالمطلب

فیلمی که باید 
با دل دید

راهی طولان��ی را طی کردم 
تا بتوان��م این نقش مه��م را به 
دس��ت بی��اورم. از طریق یکی از 
دس��تیاران فیلم انتخاب شدم و 
مراحل مختلف تس��ت بازیگری 
را انجام دادم و می دانستم نقش 
بزرگ��ی را می خواهم بازی کنم. 
در اولین سکانس مقابل ابولهب 
جل��وی دوربی��ن رفت��م و آقای 
مجیدی از کارم راضی بود. خیلی 

اس��ترس برای آن لحظه ها وجود داشت. حقیقتا تا 
قبل از بازی در فیلم »محمد رس��ول الله)ص(« نوع 
نگاه من نس��بت به بازیگری و فیلم های سینمایی 
خیلی فرق می کرد و در این اثر، دنیای متفاوتی را 
نسبت به گذشته تجربه کردم. حضور در این فیلم، 
دیدگاه و چشم انداز جدیدی را برایم باز کرد و این 
مس��اله هم به لحاظ نوع بازی و هم حس وحال رخ 

داده و هم عرفان والای کار بود. 
من نقش کس��ی را بازی کردم 
که نگاهم را عوض کرده اس��ت. 
مطمئن باشید هیچ کسی غیر 
از مسلمانان شیعه و آنهایی که 
به حضرت محمد)ص( این همه 
اعتقاد دارند، نمی توانستند این 
کار را اینگون��ه انجام دهند، چرا 
که باید عاشق باشی تا بتوانی در 
این نقش ها حضور یابی. من این 
ادعا را برای تک تک بچه ها دارم که مدت ها با عشق 
نق��ش خود را تمرین کرده و بازی کردند. خود من 
اولین باری که در زمان بازدید رهبر معظم انقلاب از 
پروژه، بخش هایی از فیلم را دیدم تمام مدت گریه 
می کردم. فیلم »محمد رسول الله)ص(« بسیار عظیم 
است و قطعا در بازی های آینده من تاثیر مثبت خود 

را باقی خواهد گذاشت.

قب��ل از س��اخت فیل��م از 
طری��ق گ��روه کارگردان��ی با 
شخصیت تاریخی ثویبه آشنا 
شدم و سعی کردم مواردی را 
که بای��د برای ایفای این نقش 
برعهده بگیرم، با مشاوره پیدا 
کنم و شکر خدا با کمک بقیه 
عوامل این کار انجام شد. ثویبه 
در تاریخ به عنوان کنیز ابولهب 
محسوب می شد و شخصیت 

خیل��ی مظلوم��ی داش��ت که وقت��ی حضرت 
محمد)ص( متولد می شود، خبر ولادت او را به 
ابولهب داده و از این بابت مورد آزار قرار می گیرد. 
فیلم »محمد رس��ول الله)ص(« اولین فیلم 
سینمایی من بود و از این لحاظ این انتخاب را به 
فال نیک می گیرم و با وجودی که نقشم کوتاه 
بود اما حدود یک س��ال فعالیتی نکردم و همه 

حواسم به این فیلم بود. فضای 
خاصی در زمان ساخت فیلم 
حکفرما ب��ود و به نوعی ما در 
آن موقعیت، یک مکه واقعی 
را ح��س می کردی��م و چنان 
فضای روحانی وجود داش��ت 
که حتی عوامل خارجی فیلم 
ه��م تحت تاثیر ق��رار گرفته 

بودند. 
اولین سکانس��ی که بازی 
ک��ردم مربوط به آغوش گرفتن نوزاد و اش��ک 
ریختن بود که ناگهان متوجه ش��دم دارم زار زار 
گری��ه می کنم. بع��د از پایان فیل��م و در زمان 
تماش��ای آن، تصویری که از ویتوریو استورارو 
دیدم احساس کردم در پرده سینما نقاشی شده 
است. من خیلی امیدوارم با این فیلم به سینمای 

بین الملل معرفی شویم.

پانته آ مهدی نیا در نقش فاطمه بنت اسد)س(، مادر حضرت علی)ع(

چشم اندازی از عاشقی

علی اصغر خطیب زاده در نقش بنیامین

در جست وجوی رسیدن
کورش علیزاده، دستیار چهره پردازی فیلم

دمیدن روح معنویت
مصطفی بافرونی، نورپرداز و دستیار تصویربرداری

ارتقای صنعت سینمای ایران

بهارک صالح نیا در نقش ثویبه، اولین دایه حضرت محمد)ص(

نقش و نگار تصویر

سلام بر محمد )ص(

نقش��ی را که من در پروژه گرانقدر حضرت رس��ول اکرم )ص( به عهده دارم بنیامین نام دارد که یکی از 
چهره های منفور در تاریخ به شمار می آید. او فرد یهودی متعصبی است که فقط به ارتقای دین خود توجه 
دارد و به دنبال هر گونه دسیس��ه ای برای پیدا کردن محمد)ص( اس��ت که این جست وجو 12 سال طول 
می کشد و در این راه با اغوا کردن ساموئل که نقش آن را آقای تنابنده بازی می کند، به دنبال قتل محمد)ص( 
بودند. باید به جرات بگویم که برای حضور در این فیلم در حدود 1700 صفحه مطلب در مورد اسلام و دین 
یهود مطالعه کردم، بویژه کتاب »تحقیقی بر دین یهود« نوشته اقبال آشتیانی، چرا که اهمیت نقش و پروژه 
چنان بود که نمی شد به راحتی از کنارش بگذریم. سختی بازی ها هم این بود که باید به زبان عبری صحبت 
می کردیم و از طرفی دانستن سوارکاری هم بسیار جدی بود. این مسائل من را بر آن داشت که با تلاش و 
ممارست کلاس های آموزشی را پشت سر بگذارم. زبان عبری بسیار سخت است و ریشه در زبان فنیقی ها 

دارد که از طریق معلمی که از لبنان آمده بود، آن را فرا گرفتیم و با جان و دل آن را انجام دادیم.

در یک اثر سینمایی مهم ترین مساله ای که در اختیار طراح چهره پرداز قرار می گیرد، متن فیلمنامه است 
که راهنمای فعالیت گروه خواهد بود و در واقع باید همه مشخصات لازم برای اجرای کار را در بر داشته 
باشد. در آثار تاریخی براساس نیاز فیلمنامه اقدام به طراحی و سپس اجرای گریم می کنیم که این بخش 
با دانسته های فنی صورت می گیرد. بخشی از دانسته های ما از طریق منابع موثق تاریخی به دست می آید، 
چرا که آثار تاریخی باید تا حد امکان منطبق بر واقعیت و به دلیل بصری بودن برای بیننده پذیرفتنی باشد. 
بسیاری از اطلاعات آقای جیانتو دروسی، طراح چهره پرداز فیلم از طریق بچه های ایرانی گروه در اختیارش 
قرار گرفت تا با شناخت لازم، طراحی کند. ما حداکثر استفاده از امکانات و روح فیلمنامه را در طراحی به 
کار بردیم. به نظرم بدون وجود روحی اسلامی نمی توان اثری ماندگار را در این زمینه انجام داد و به طور 
کامل روح معنویت در فیلم »محمد رسول الله )ص(« دمیده شد. مساله دیگر ارتقای صنعت سینما و ادوات 

فنی کار بود که برای اولین بار در این فیلم مواد چهره پردازی از خارج وارد ایران شد.

چراغ های نورپردازی استفاده شده در فیلم »محمد رسول الله)ص(« ساخته خود آقای استورارو بوده که از 
خارج با خود آورده بود. این چراغ ها لامپ های هواپیما بود که به شکلی درست کرده بود که قابلیت پرتاب نور 
در مسافت بسیار طولانی را داشته باشد. این نورهای گسترده، جلوه نور آفتاب را تداعی می کنند. بخش زیادی 
تجهیزات برای این کار برای اولین بار خریداری شد که شامل ژنراتورهای 300 و 130 کیلووات و تکنوکرین 
و وسایل حرکتی و نوری بود که همگی از خارج خریداری شد. خیلی از موارد مانند تکنوکرین برای اولین بار 
در ایران مورد استفاده قرار گرفت. پیش از این امکانات اینچنینی نداشتیم و پروژه محمد رسول الله)ص( باعث 
شد صنعت سینمای ایران جهش بالایی را تجربه کند. عوامل فنی تصویربرداری شامل 3 گروه کلی حرکتی، 
نور و دوربین بودند که همگی زیر نظر آقای استورارو کار می کردیم. کارها همه برنامه ریزی شده بود و این 
مدیریت حساب شده آقای استورارو باعث نظم در کارها می شد، از این نظر هم برای سینمای ما درس خوبی 

داشت. گروه ایرانی و خارجی نور هر کدام 6 نفر بودند و مدیریت این گروه بدون هیچ مشکلی انجام شد.

ادامه از صفحه اول

اکران سراسری فیلم سینمایی 
 »محمدرسول الله)ص(« 
از فردا در کشور آغاز می شود


